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REVISTA PRESEI 

 

 

 Președintele Iohannis, la finalul celor trei zile de consultări în privința 

proiectului ”România Educată”: Guvernul va stabili un calendar pentru 

implementarea proiectului, pe care-l va aproba săptămâna viitoare printr-un 

memorandum. 

Președintele Iohannis a susținut o declarație de presă, la capătul a trei zile de 

consultări cu mediul politic, angajatori, profesori, dar și cu societatea civilă, în 

privința proiectului “România Educată”. Șeful Statului a detaliat concluziile 

agreate în urma consultărilor și a anunțat modul în care proiectul va fi implementat 

de către decidenții politici. De asemenea, Iohannis a anunțat țintele asumate în 

program: reducerea ratei de abandon școlar și a analfabetismului funcțional, 

precum și dezvoltarea competențelor digitale de bază, în cazul profesorilor și al 

elevilor. 

Președintele a amintit, de asemenea, că proiectului i-a fost alocat, din PNRR, suma 

de 3,6 miliarde de euro. 

Principalele declarații ale președintelui: 

 În ultimele trei zile, am avut la Cotroceni ultima serie de consultări pentru 

proiectul “România Educată” și trecerea la faza de implementare. Proiectul 

se bazează pe cea mai largă perioadă de consultare din perioada post-

decembristă. Zece mii de persoane și peste 150 de organizații și instituții au 

fost direct implicate. 

 Coaliția și-a exprimat susținerea pentru proiect și săptămâna viitoare 

Guvernul României își va asuma țintele și obiectivele, prin memorandum, 

urmând să stabilească un calendar clar pentru implementare. 

 Am apreciat și implicarea parlamentarilor din opoziție. Educația trebuie să 

fie baza noastră comună de construcție și să nu mai aibă culoare politică. 

Am avut lupte politice sterile care au afectat inclusiv educația.  
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 În cel mai scurt timp se va constitui un grup de lucru transpartinic pentru a 

construi cadrul legal al proiectului care să permită implementarea sa. 

Parlamentul poate reda încrederea aleșilor. 

 Am avut ani electorali intenși, urmați de pandemie, dar acum avem șansa 

unei discuții constructive, urmată de un proces consecvent și stabil de 

implementare. 

 Societatea civilă a contribuit la raportul “România Educată”. Le mulțumesc 

pentru implicare și consecvență. 

 Consultările îmi dau încredere să spun că există fereastra de oportunitate 

pentru un demers de durată în educație. Este momentul să trecem la 

implementarea proiectului și să investim în educație.  

 O parte dintre necesitățile proiectului au finanțarea asigurată, inclusiv prin 

programul PNRR: reducerea abandonului școlar, prin sprijinirea a 2.500 de 

școli, dotarea a zece mii de laboratoare, mobilarea a 75 de mii de săli de 

clasă, formarea a 100 de mii de cadre didactice pentru predarea online. 

Sprijinul financiar este istoric, de 3,6 miliarde de euro. Mai finanțăm din alte 

fonduri UE, 400 de miliarde de euro, renovarea școlilor. 

 Dezvoltăm educația timpurie, menținem clasa pregătitoare și gimnaziul până 

la clasa a VIII-a, creștem autonomia școlilor. Vom susține noi forme de 

sprijin. Față de structura actuală, apar schimbări la tranziții între ciclurile 

educaționale.  

 Evaluarea Națională rămâne principalul instrument de evaluare a 

competențelor la finalul ciclului de învățământ gimnazial, am propus ca pe 

întregul parcurs al semestrului al doilea, unitățile de învățământ și elevii care 

doresc, să poată organiza și să susțină un examen suplimentar de admitere. 

Acest lucru se întâmplă deja la profesional și vocațional. Va crește 

autonomia școlilor și încrederea elevilor.  
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 Vrem eliminarea barierelor democratice, care limitau posibilitățile tinerilor 

de dezvoltare, și de a întări dreptul elevilor pentru a reveni în sistemul 

educației. Eliminăm birocrația, iar dacă un elev, de exemplu, e la profesional 

și vrea să treacă dincolo, va putea să se transfere în urma unor testări 

specifice 

 Noul Bacalaureat, deschis tuturor și bazat pe competențe, e altă componentă. 

Vreau un examen prin care să fie evaluat corect capacitatea elevilor de a se 

descurca în viață. Să înțeleagă utilitatea vaccinurilor, schimbărilor climatice. 

 Funcționarea colegiilor terțiare non-universitare, care pot funcționa în 

universități, dar nu au rang de studii universitare: nu se substituie 

învățământului universitar. Formarea profesională este cerută de piața 

muncii și e deschisă tinerilor care nu au BAC-ul, sau adulților care vor să 

avanseze profesional. Nu conferă acces la învățământul superior fără BAC. 

Mai pe scurt, BAC-ul rămâne obligatoriu pentru studiile universitare: 

licență, masterat, doctorat. 

 Ținte concrete: scăderea ratei de abandon școlar, reducerea ratei de 

analfabetism funcțional, creșterea competențelor digitale de bază, atât pentru 

profesori, cât și pentru elevi. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 PSD și sindicaliști Cartel Alfa, întâlnire la Strasbourg: Impunerea unui 

salariu minim european este o necesitate 

Delegaţia Română PSD din Parlamentul European solicită Guvernului să respecte 

principiile dialogului social în toate politicile pe care le iniţiază şi să aibă ca 

prioritate ridicarea nivelului de trai al românilor. În acest context, eurodeputaţii 

PSD au avut o întâlnire, la Strasbourg, cu reprezentanţii Confederaţiei Naţionale 

Sindicale Cartel ALFA. 

„Într-o scrisoare transmisă Parlamentului European şi reprezentanţilor României 

din Grupul Alianţa Progresistă a Socialiştilor şi Democraţilor, Cartel ALFA a atras 

atenţia că măsurile de austeritate adoptate de Guvernul României, blocarea  
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dialogului social, politica fiscală dezechilibrată între capital şi lucrători şi politica 

salariilor mici plasează întregul cost al crizei sanitare şi economice asupra 

lucrătorilor şi a celor mai vulnerabile categorii ale populaţiei”, se arată în  

comunicatul de presă al PSD, potrivit News. 

Conform sursei citate, oficialii români din Parlamentul European au reamintit că, 

în timpul guvernărilor PSD, salariul minim a fost majorat succesiv, cu 43,8%, 

respectiv de la 878 de lei net, la finalul lui 2016, la 1263 de lei net, în 2019, în timp 

ce majorarea realizată de guvernarea de dreapta în anul 2021, s-a făcut doar printr-

o indexare cu rata inflaţiei. 

“PSD s-a implicat şi se va implica în continuare în promovarea conceptului de 

salariu minim european, având întâlniri repetate cu sindicatele şi cu mediul de 

afaceri. Această soluţie este importantă atât din punct de vedere social, pentru 

garantarea unui nivel de trai decent în România, cât şi pentru menţinerea forţei de 

muncă, dat fiind că România s-a confruntat cu cel mai mare fenomen de migraţie al 

angajaţilor din Uniunea Europeană. În aceste condiţii, chiar dacă actuala coaliţie de 

guvernare nu depune eforturi în acest sens, dimpotrivă, impunerea unui salariu 

minim european în România este o necesitate”, au arătat reprezentanţii Delegaţiei 

Române. 

De asemenea, la întâlnire, şeful eurodeputaţilor PSD Dan Nica şi reprezentanţii 

Cartel Alfa au schimbat opinii în legătură cu Planul Naţional de Redresare şi 

Rezilienţă, social-democratul arătând că aşa numitul PNRR este un nou eşec al 

Guvernului Cîţu, fiind un document inconsistent din cauza absenţei dialogului real 

cu patronatele, sindicatele şi societatea civilă. 

Organizaţia reprezentativă la nivel naţional, Cartel ALFA, a organizat în această 

perioadă evenimentul Caravana drepturilor sociale, pentru a atrage atenţia asupra 

necesităţii adoptării unor politici sociale orientate către cetăţeni, prin aplicarea 

principiilor Pilonului European al Drepturilor Sociale. 

Caravana a început pe 1 iulie la Bucureşti, iar în drum spre instituţiile europene de 

la Bruxelles şi Strasbourg, s-a oprit la Ambasadele României la Budapesta, Viena, 

München şi Luxemburg. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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 Blocaj în coaliție pe tema Secției Speciale de Investigarea a Infracțiunilor 

din Justiție. UDMR are un amendament pe care PNL și USR-PLUS nu îl 

acceptă 

Toate cele trei formațiuni la putere spun că vor desființarea secției, doar că UDMR 

are un amendament pe care PNL și USR-PLUS nu îl acceptă: dosarele să se mute 

într-o structură a Parchetului General. În aceste condiții, secția funcționează mai 

departe, iar guvernul caută soluții să o desființeze fară dezbatere parlamentară. 

Anunțul ministrului Justiției a venit după discuții aprinse în ședința coaliției pe 

tema secției speciale. Liberalii și cei de la USR ar vrea să convoace Senatul în 

sesiune extraordinară și să desființeze această secție, iar dosarele să meargă la 

DNA, DIICOT și alte structuri competente. UDMR vrea să fie mutate într-un 

singur loc, la Parchetul General. 

Pentru a depăși blocajul, liderii PNL și ai USR-PLUS iau în calcul soluția angajării 

răspunderii guvernului în fata parlamentului pe desființarea secției. Astfel, 

parlamentarii nu vor mai putea vota, ci, eventual depune încă o moțiune de 

cenzură. 

Matematica parlamentara arata că, în lipsa voturilor de la PSD și AUR, coaliția are 

neapărat nevoie de voturile UDMR pentru a adopta legea de desființare a Secției 

Speciale pentru Investigarea Infracțiunilor din Justiție. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Claudiu Năsui: Salrom va fi listată la bursă / Compania va exploata și grafit, 

România va face parte astfel din lanțul de producție al bateriilor 

Compania de stat Salrom va fi reformată și listată la Bursa de Valori București, a 

anunțat ministrul Economiei, Claudiu Năsui, adăugând că noua conducere a 

început deja procedurile pentru extinderea activității în zona exploatării grafitului, 

ceea ce va permite României să facă parte din lanțul de producție al bateriilor. 

”Luni a fost aprobată începerea procedurilor de listare la bursă a companiei 

Salrom.  
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Concret, vom putea cumpăra și vinde acțiuni la Salrom pe Bursa de Valori într-un 

mod deschis și transparent. Listarea la bursă este un lucru foarte bun pentru 

companie, înseamnă transparență, reguli clare și, cel mai important, acces la 

investitori privați”, a scris Năsui pe Facebook. 

”Am avut întâlniri și cu BERD, Banca Europeană pentru Reconstrucție și 

Dezvoltare, care ne va ajuta în acest proces. Sistematic vom scoate companiile de 

stat din secolul 19 și le ducem în secolul 21. 

Procedurile de listare vor dura cel puțin un an. Iar la final vom avea o companie 

modernă care își va putea finanța ușor investițiile. Până atunci, Salrom are nevoie 

de reformă, ceea ce noua conducere a început deja să facă, lucru pentru care îi 

felicit și îi asigur de toată susținerea mea”, a mai spus ministrul Economiei. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Cîțu, gata de remaniere. Ministrul Finanțelor, primul pe listă / O decizie ar 

putea fi luată chiar azi 

Ministrul Finanțelor, Alexandru Nazare, este primul pe lista remaniabililor, nefiind 

exclus ca o decizie în acest sens să fie luată chiar astăzi, au declarat pentru 

HotNews.ro surse liberale. 

Nazare ar fi al doilea ministru care ar fi remaniat, după Vlad Voiculescu, de la 

Sănătate. 

Potrivit acestora o discuție pe această temă a avut loc miercuri seară, liderul PNL 

Ludovic Orban opunându-se intenției lui Florin Cîțu. 

Sursele liberale susțin că decizia nu are legătură cu performanța lui Nazare la 

Ministerul Finanțelor, ci mai degrabă cu campania electorală din PNL. Potrivit 

acestora, ministrul Finanțelor nu este de acord cu alocările bugetare pe care Cîțu le 

are în vedere pentru primarii liberali. 

Conflictul dintre Cîțu și Nazare este mai vechi, premierul blocându-i acestuia 

planul de reorganizare a Ministerului și proiectele de digitalizare. 
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Liderul PNL, Ludovic Orban, a declarat miercuri că din punctul său de vedere 

nicun ministru liberal nu trebuie remaniat, el fiind mulțumit de activitatea acestora. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 INS a revizuit puțin în sus creșterea economică pentru trimestrul I la 2,9%, 

comparativ cu cel anterior. În cel de-al doilea se va vedea o urcare de două 

cifre, față de 2020. De ce și care sunt estimările instituțiilor internaționale 

pentru întreg anul 

Produsul intern brut a fost mai mare cu 2,9% în primul trimestru din acest an 

comparativ cu trimestrul IV din 2020, INS revizuind datele în sus cu 0,1 puncte 

procentuale. În schimb, au rămas nemodificate datele de scădere cu 0,2% față de 

ianuarie – martie 2020. În cel de-al doilea trimestru se va vedea o creștere mare, cu 

care probabil autoritățile se vor lăuda (în stilul caracteristic), dar trebuie avut în 

vedere că se face comparație cu un trimetru în care a fost economia închisă. Cu alte 

cuvinte, avem un efect de bază care va „păcăli” pe raportarea trimestru la trimestru. 

A explicat chiar BNR miercuri într-un comunicat. 

 

Așadar, comunicatul Institutului Național de Statistică (INS) care va veni pe 17 

august va părea spectaculos, dar să nu uităm, totuși, cu ce comparăm: un trimestru 

de economie închisă (scădere de 10% față de T2 2019). 

Ritmul trimestrial este în decelerare. Față de anul trecut, creșterea de două cifre din 

T2 este datorată efectului de bază 

 

Într-un comunicat publicat miercuri, BNR spune că potrivit celor mai recente 

evoluții ale indicatorilor cu frecvență ridicată, economia a continuat să crească în 

trimestrul II 2021, într-un ritm trimestrial în decelerare, implicând, însă – în 

contextul efectului de bază asociat contracției severe din perioada similară a anului 

trecut –, majorarea la un nivel considerabil, de două cifre, a dinamicii anuale a 

PIB. 

 

 

https://insse.ro/cms/sites/default/files/com_presa/com_pdf/pib_tr1r2021_2.pdf
https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24904417-bnr-decis-mentinerea-dobanzii-cheie-1-25.htm
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Relevante sunt creșterile deosebit de ample consemnate în aprilie, față de aceeași 

lună a anului trecut, de vânzările cu amănuntul, inclusiv cele auto-moto, dar mai cu 

seamă de serviciile prestate populației. 

 

“Totodată, producția industrială s-a mărit considerabil în termeni anuali în luna 

aprilie, ajungând să depășească cu 3 la sută nivelul pre-pandemie și cu 3,9 la sută 

în cazul industriei prelucrătoare; o creștere chiar mai amplă au cunoscut comenzile 

noi în industria prelucrătoare, iar volumul lucrărilor de construcții și-a reaccelerat 

substanțial ascensiunea în termeni anuali”, menționează sursa citată. 

 

În același timp, deficitul comercial și-a temperat ușor creșterea față de aceeași 

perioadă a anului trecut, în condițiile în care majorarea consistentă a exporturilor a 

devansat-o pe cea a importurilor de bunuri și servicii. 

 

• Deficitul de cont curent și-a comprimat însă mult mai puternic dinamica anuală, 

inclusiv cu aportul balanței veniturilor primare și a celei a veniturilor secundare, 

rămânând totuși superioară valorilor ei medii din 2019 și 2020. 

Estimări privind creșterea economică ale instituțiilor financiare internaționale și ale 

băncilor comerciale 

Comisia Europeană a îmbunătățit prognoza de creștere economică pentru acest an 

la 7,4% şi a păstrat același procent pentru anul viitor: 4,9%. 

 

Și Banca Europeană pentru Reconstrucţie şi Dezvoltare (BERD) şi-a îmbunătăţit 

estimările privind evoluţia economică a României în 2021, prognozând o creştere 

de 6% în acest an, faţă de un avans de 3% cât estima în luna septembrie a anului 

trecut. 

 

Și FMI a îmbunătățit recent prognoza, dar la 7%. 

 

BRD arată într-un raport publicat în iunie că a revizuit în creștere prognoza de 

creștere a PIB din acest an la 7%, precizând că performanța PIB din primul 

trimestru vine în mare parte ca rezultat al efectelor de bază statistice și mai puțin 

datorată fundamentelor economice. BCR, în alt raport publicat tot marți, vorbește 

despre o creștere a PIB de + 6,7% în 2021 și + 4,5% în 2022. 

https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24904512-comisia-europeana-7-4-previziuni-crestere-economica-2021-romania.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24888792-berd-majorat-6-previziunile-crestere-economiei-romanesti-2021.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24846959-economistii-revizuiesc-crestere-prognoza-crestere-economica-acest-circa-7.htm
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Economistul șef al Raiffeisen Bank spune că România e printre foarte puținele țări 

care au reușit deja să recupereze căderea din pandemie. El vorbea despre 7%. 

În aprilie S&P spunea că prognozează o creștere economică de 5% pentru acest an, 

iar Fitch vorbea de o creștere medie de 5,8% în 2021-2022. 

(Sursa: INS) 

 

 Comisia Europeană a revizuit în creștere estimările privind avansul 

economiei României, la 7,4% în 2021. Este cea mai mare creștere economică 

estimată pentru o țară membră UE, urmată de cea a Irlandei (+7,2%) și a 

Ungariei (+6,3%). 

 

https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24740735-ultima-ora-modifica-perspectiva-pozitiva-trebui-intereseze-ratingul.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24758065-fitch-confirmat-ratingul-romaniei-39-39-bbb-minus-39-39-perspectiva-negativa.htm
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“Economia României a evoluat puternic în primul trimestrul al acestui an. PIB-ul 

real s-a majorat trimestrial cu 2,8%, sprijinit în principal de investițiile și 

consumurile sectorului privat. Cu toate acestea, exporturile nete au avut un nivel 

negativ semnificativ, reflectând cererea externă slabă și discontinuități ale lanțului 

de aprovizionare. 

Anual, estimăm că Produsul Intern Brut real va crește cu 7,4% în 2021 și cu 4,9% 

în 2022. Aceste estimări sunt mai mari decât cele anunțate anterior datorită 

performanțelor economiei din primul trimestru al acestui an, care au depășit 

așteptările“, se arată în raportul Comisiei Europene. 

Anterior, pe 12 mai, Comisia Europeană revizuia în creștere estimările privind 

avansul economiei României, la +5,1% pentru 2021 și la +4,9% pentru 2022. 

Aceasta, după ce în februarie estima un avans de 3,8% anul acesta și de 4% anul 

viitor. 

De asemenea, Comisia Europeană se așteaptă ca economia Zonei Euro și a Uniunii 

Europene să crească ambele cu 4,8% în acest an și cu 4,5% în 2022. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Datoria publică a României a explodat - La peste 50% din PIB, austeritatea 

bate la uşă 

Guvernul Cîţu, prin Ministerul Finanţelor, condus de liberalul Alexandru Nazare, 

a împrumutat miercuri 3,5 miliarde de euro de pe pieţele externe. Datoria publică a 

sărit de 50% din PIB, la peste 110 miliarde de euro. Este pentru prima dată în 

ultimii 20 de ani când datoria publică trece de 50% din produsul intern brut, de la 

sub 40% în timpul Guvernului Dăncilă şi sub 20% în timpul Guvernului Tăriceanu. 

Datoria publică a României ar trebui să rămână sub 60% din PIB, poate chiar 55% 

din PIB, iar într-un timp rezonabil deficitul bugetar ar trebui să scadă sub 3% din 

PIB, a declarat miercuri guvernatorul BNR, Mugur Isărescu. Isărescu spune că 

majorarea deficitului bugetar nu este o excepție, ci mai degrabă regula în Uniunea 

Europeană, iar o creștere până la 60% din PIB nu ar trebui să pună probleme 

majore. 
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Limitarea datoriei publice şi a deficitului bugetar în ţările UE reprezintă o regulă 

de aur menită să păstreze echilibrul bugetar şi să împiedice efectul de bulgăre de 

zăpadă al costurilor asociate datoriei publice. În contextul coordonării politicilor 

economice și bugetare ale statelor membre ale Uniunii Europene, stabilită prin 

prevederile art. 119, art. 121 și art. 126 din Tratatul privind Funcționarea UE, 

fiecare stat membru trebuie să își limiteze datoria publică la un plafon de 60% din 

PIB. Încadrarea în această limită de îndatorare este însoţită de regula realizării unui 

deficit al bugetului public consolidat mai mic de 3% din PIB. 

Legea 69/2010 a reponsabilităţii fiscal-bugetare introduce reguli speciale în situaţia 

creşterii datoriei publice peste 45%, în trepte, până la depăşirea pragului de 60%. 

Situaţia datoriei publice actuale, de peste 50% din PIB, dar sub 55%, obligă 

Guvernul să prezinte public și să aplice în cel mai scurt timp un program pentru 

reducerea ponderii datoriei publice în produsul intern brut. Programul trebuie să 

cuprindă, fără a se limita la acestea, și măsuri care determină înghețarea 

cheltuielilor totale privind salariile din sectorul public. Guvernul Cîţu pare să fi 

fost "prevăzător" în acest sens, îngheţând deja salariile în sectorul public, pe 

perioadă nedeterminată, la nivelul lunii decembrie 2020. 

Chiar dacă Mugur Isărescu afirma în conferinţa de miercuri că "o creştere până la 

60% din PIB nu ar trebui să pună probleme majore", aceeaşi lege a 

resaponsabilităţii fiscal-bugetare prevede ca după depăşirea unui deficit de 55% 

din PIB, lucru posibil în scurt timp, ţinând cont de ritmul contractării datoriei, 

Guvernul inițiază măsuri care să determine înghețarea cheltuielilor totale privind 

asistența socială din sistemul public. 

Chiar dacă însuşi preşedintele Iohannis dădea asigurări că lecţii crizei din urmă cu 

10 ani a fost învăţată şi nu se va mai recurge la măsuri de austeriate, aceste măsuri 

obligatorii de reducere a deficitului bugetar sunt din categoria austerităţii. Lor li se 

adaugă alte măsuri, menţionate şi de guvernatorul BNR, cum ar fi creşterea 

veniturilor bugetare, disciplina mai strictă a cheltuielilor şi evitarea tuturor 

excepţiilor la încasările bugetare. 
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Toate acestea, desigur, în situaţia în care Guvernul reuşeşte să ţină datoria publică 

sub 60% din PIB, depăşirea acestui prag menționat în Protocolul nr. 12 privind 

procedura aplicabilă deficitelor excesive duce la orice măsuri mai dure pentru ca 

datoria publică să se reducă cu o rată medie de 5% pe an, cum este prevăzut la art. 

2 din Regulamentul (CE) nr. 1.467/1997, modificat prin Regulamentul (UE) nr. 

1.177/2011 al Consiliului din 8 noiembrie 2011. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 BNR a decis menținerea dobânzii cheie la 1,25% (VIDEO) UPDATE: 

Riscuri considerabile la adresa perspectivei inflației, cel puțin pe termen 

scurt, vin din încetinirea ritmului vaccinării pe plan intern și tendința de 

răspândire a variantei mai contagioase de coronavirus (Delta) 

Consiliul de administraţie al Băncii Naţionale a României (BNR) a hotărât 

menținerea ratei dobânzii de politică monetară la nivelul de 1,25 la sută pe an, se 

arată într-un comunicat al instituției. 

De asemenea, a mai decis menținerea ratei dobânzii pentru facilitatea de depozit la 

0,75 la sută pe an și a ratei dobânzii aferente facilității de creditare (Lombard) la 

1,75 la sută pe an, precum și păstrarea nivelurilor actuale ale ratelor rezervelor 

minime obligatorii pentru pasivele în lei și în valută ale instituțiilor de credit. 

Potrivi comunicatului: 

Rata anuală a inflației a crescut în aprilie 2021 la 3,24 la sută, de la 3,05 la sută în 

martie, iar în luna mai a urcat la 3,75 la sută, ușor peste nivelul prognozat și 

deasupra limitei de sus a intervalului țintei. Creșterea a fost determinată aproape 

integral de componente exogene ale IPC, mai cu seamă de scumpirea 

combustibililor, pe fondul măririi cotației petrolului. 

 

Rata medie anuală a inflației IPC în luna aprilie a rămas la nivelul lunii decembrie 

2020, respectiv la 2,6 la sută, și a crescut la 2,8 la sută în luna mai. Rata media 

anuală calculată pe baza indicelui armonizat al prețurilor de consum a crescut la 

2,2 la sută în luna aprilie și la 2,3 la sută în luna mai, de la 2,1 la sută în luna 

martie. 
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Rata anuală a inflației CORE2 ajustat s-a menținut sub nivelul de 3 la sută, 

crescând în aprilie și rămânând în luna mai la 2,9 la sută, de la 2,8 la sută în martie 

2021. 

 

Activitatea economică a continuat să se redreseze în trimestrul I 2021 într-un ritm 

considerabil mai alert decât cel anticipat, deși încetinit în raport cu intervalul 

precedent, aceasta recuperând aproape în totalitate pierderea suferită în trimestrul 

II 2020. Astfel, economia și-a redus declinul în termeni anuali la doar -0,2 la sută, 

de la -1,4 la sută în trimestrul IV 2020, în condițiile creșterii ei în termeni 

trimestriali cu 2,8 la sută. Evoluția face probabilă redeschiderea deviației pozitive a 

PIB în trimestrul I 2021, în devans cu două trimestre față de cea mai recentă 

prognoză pe termen mediu. 

 

Din perspectiva evoluțiilor în termeni anuali, redresarea a fost antrenată și în 

trimestrul I 2021 de cererea internă. Determinantul major l-a constituit de această 

dată consumul privat, care s-a redinamizat considerabil, în principal pe seama 

revigorării puternice a cumpărărilor de mărfuri și servicii, dar și cu aportul altor 

subcomponente. La rândul ei, formarea brută de capital fix și-a mărit contribuția 

pozitivă la dinamica anuală a PIB, aceasta devenind astfel majoritară, în condițiile 

accelerării semnificative a creșterii sale, pe fondul saltului amplu al variației 

investițiilor nete în utilaje (inclusiv mijloace de transport), ce a devansat, ca 

impact, pierderea consistentă de ritm consemnată de construcțiile noi. 

 

În schimb, exportul net și-a mărit substanțial aportul negativ, ca urmare a creșterii 

mai pronunțate a dinamicii importurilor față de cea evidențiată în cazul 

exporturilor de bunuri și servicii, având drept consecință și accentuarea adâncirii 

deficitului balanței comerciale în raport cu perioada similară a anului trecut. Pe 

acest fond, dar și ca urmare a înrăutățirii considerabile a balanței veniturilor 

primare și a celei a veniturilor secundare – pe seama fluxurilor profiturilor 

reinvestite și, într-o mică măsură, a intrărilor nete de fonduri europene –, deficitul 

de cont curent a cunoscut cea mai amplă creștere în termeni anuali din ultimele 14 

trimestre. 
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Potrivit celor mai recente evoluții ale indicatorilor cu frecvență ridicată, economia 

a continuat să crească în trimestrul II 2021, într-un ritm trimestrial în decelerare, 

implicând, însă – în contextul efectului de bază asociat contracției severe din 

perioada similară a anului trecut –, majorarea la un nivel considerabil, de două 

cifre, a dinamicii anuale a PIB. 

 

Relevante sunt creșterile deosebit de ample consemnate în aprilie, față de aceeași 

lună a anului trecut, de vânzările cu amănuntul, inclusiv cele auto-moto, dar mai cu 

seamă de serviciile prestate populației. Totodată, producția industrială s-a mărit 

considerabil în termeni anuali în luna aprilie, ajungând să depășească cu 3 la sută 

nivelul pre-pandemie și cu 3,9 la sută în cazul industriei prelucrătoare; o creștere 

chiar mai amplă au cunoscut comenzile noi în industria prelucrătoare, iar volumul 

lucrărilor de construcții și-a reaccelerat substanțial ascensiunea în termeni anuali. 

În același timp, deficitul comercial și-a temperat ușor creșterea față de aceeași 

perioadă a anului trecut, în condițiile în care majorarea consistentă a exporturilor a 

devansat-o pe cea a importurilor de bunuri și servicii. Deficitul de cont curent și-a 

comprimat însă mult mai puternic dinamica anuală, inclusiv cu aportul balanței 

veniturilor primare și a celei a veniturilor secundare, rămânând totuși superioară 

valorilor ei medii din 2019 și 2020. 

 

Pe piața financiară, cotațiile relevante ale segmentului monetar interbancar au 

consemnat noi scăderi ușoare în lunile mai și iunie, iar randamentele titlurilor de 

stat au continuat să descrească lent pe scadențele scurte, în timp ce în cazul 

maturităților mai lungi au cunoscut ajustări ascendente moderate. Ratele 

dobânzilor la principalele categorii de credite noi ale clienților nebancari și-au 

prelungit ori și-au accentuat trendul descendent în intervalul aprilie-mai 2021, 

coborând astfel la valori foarte joase din perspectivă istorică. Totodată, după 

creșterea ușoară din prima parte a lunii aprilie, cursul de schimb leu/euro a tins să 

se stabilizeze pe noul palier, inclusiv pe fondul diferențialului ratelor dobânzilor. 

 

Dinamica anuală a creditului acordat sectorului privat și-a accelerat considerabil 

creșterea în primele două luni ale trimestrului II 2021, urcând în luna mai până la 

10,1 la sută și mărindu-și media pe ansamblul intervalului la 9,2 la sută, de la 5,7 la 

sută în trimestrul I.  
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Evoluția a reflectat atât un efect de bază, cât și aportul consistent adus de fluxul de 

credite, în contextul continuării creșterii solide a economiei și al trendului general 

descendent al ratelor dobânzilor, precum și pe fondul măririi ușoare a contribuției 

programelor guvernamentale în raport cu precedentele două luni, care a rămas 

totuși modestă. Dinamica anuală a componentei în lei s-a mărit astfel la 14,5 la 

sută în intervalul aprilie-mai, de la 10,0 la sută în trimestrul I, iar ponderea acesteia 

în total a urcat în luna mai la 70,6 la sută (recordul perioadei post-ianuarie 1996). 

 

Cele mai recente evaluări relevă perspectiva creșterii ratei anuale a inflației pe 

orizontul scurt de timp la valori mai înalte decât cele evidențiate în cea mai recentă 

prognoză pe termen mediu publicată în Raportul asupra inflației din mai 2021, sub 

impactul tranzitoriu mai puternic al factorilor pe partea ofertei. Determinante sunt 

majorările mai ample ale prețurilor produselor energetice, în principal ale gazelor 

naturale și energiei electrice. 

 

În același timp, evoluția pandemiei și a măsurilor restrictive asociate continuă să 

genereze incertitudini și riscuri considerabile la adresa perspectivei inflației, cel 

puțin pe termen scurt, date fiind încetinirea puternică a ritmului vaccinării pe plan 

intern și tendința de răspândire în unele țări europene a variantei mai contagioase 

de coronavirus (Delta). Surse de incertitudini și riscuri rămân, de asemenea, 

conduita politicii fiscale și absorbția fondurilor europene, în special a celor 

aferente programului Next Generation EU. Din această perspectivă, importante 

sunt proxima rectificare bugetară și strategia de consolidare bugetară prezumată a 

fi elaborată până în toamnă, conform recomandărilor instituțiilor europene, precum 

și aprobarea de către CE a Planului național de redresare și reziliență. Pe piața 

muncii, evoluțiile recente sunt mai favorabile decât cele anticipate, inclusiv la 

nivelul intențiilor de angajare, dar persistă incertitudini legate de perspectiva 

situației epidemiologice și de implicațiile sistării programelor de sprijin 

guvernamental. Riscuri suplimentare vin din tendințele sincronizate de creștere a 

cotațiilor multor materii prime, de natură să accelereze inflația pe plan mondial. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 8 iulie 2021 16 

 

 ANOFM: Peste 20 de mii de locuri de muncă disponibile în țară și 260 în 

afara granițelor 

Agenţii economici oferă la nivel naţional un număr de 20.012 de locuri de muncă, 

în timp ce angajatorii din Spaţiul Economic European pun la dispoziţia lucrătorilor 

români, prin intermediul reţelei Eures România, 260 de posturi, arată datele 

centralizate de Agenţia Naţională pentru Ocuparea Forţei de Muncă (ANOFM), 

transmite Agerpres. 

Conform sursei citate, în România, cele mai multe locuri de muncă sunt 

disponibile pentru: muncitor necalificat la asamblarea, montarea pieselor (1.130), 

lucrător comercial (1.106), agent de securitate (757), montator subansamble (690), 

muncitor necalificat în industria confecţiilor (490), confecţioner cablaje auto (471), 

manipulant mărfuri (461). 

De asemenea, din cele 20.012 de posturi vacante, declarate de către angajatori la 

agenţiile pentru ocuparea forţei de muncă, 1.547 sunt destinate persoanelor cu 

studii superioare, 5.051 pentru persoanele cu studii liceale sau postliceale, iar 8.469 

sunt destinate persoanelor fără studii sau cu studii primare/gimnaziale. 

Pe de altă parte, operatorii economici din Spaţiul Economic European oferă, prin 

intermediul reţelei Eures România, 260 de locuri de muncă, cele mai multe (110) 

în Norvegia. În ţara nordică se caută: cercetător principal in cadrul 

Departamentului Smart Cities, cercetător principal în ştiinţe fizice, cercetător 

principal în domeniul riscului, siguranţei şi securităţii, cercetător principal în ştiinţa 

datelor aplicate, cercetător principal in departamentul de digitalizare centrata pe 

om, cercetător principal în domeniul resurselor umane şi automatizărilor, cercetător 

principal in cadrul realităţii virtuale şi augmentate, cercetător principal în ştiinţe 

fizice, bucătar, b, şofer şi asistent bucătărie, bucătar "a la carte", muncitor forestier, 

operator CNC, dulgher, lucrător în producţia de crabi, maseur terapeut SPA, 

tinichigiu auto, mecanic auto (camioane şi autobuze, mecanic auto (vehicule 

uşoare), cercetător principal/superior, inginer/inginer principal/operator în cadrul 

controlului proceselor nucleare, mecanic motociclete, ortodont şi zidar/faianţar. 
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Totodată, în Olanda sunt vacante 59 de posturi pentru: culegător flori, 

legumicultor, lucrător în ferma de vaci, culegător ciuperci, culegător căpşuni, 

legumicultor, culegător zmeura şi mure, respectiv culegător căpşuni, în timp ce în 

Malta există 53 de locuri de muncă vacante pentru însoţitori/mâncare şi băutură, 

şofer de maşină de mare tonaj, frizeri, ingineri de proces şi tehnicieni. 

 

Datele ANOFM relevă faptul că în Germania sunt 16 posturi vacante (lăcătuş 

mecanic întreţinere şi reparaţii, electrician, mecanic, şofer camion, tehnician 

service, şofer profesionist). 

Lista ţărilor unde se caută muncitori români mai cuprinde: Irlanda - cu zece posturi 

(şofer vehicul greu de transport marfă), Polonia (şapte locuri de muncă pentru: 

operator CNC, lăcătuş, sudor, strungar, şlefuitor), Danemarca (trei posturi pentru: 

digital marketing project lead (specialist marketing proiecte digitale, product 

owner (responsabil produs, dezvoltator software full-stack) şi Belgia (două locuri 

de muncă pentru bucătar şef şi şef Departament de Ştiinte Fizice Aplicate). 

Persoanele interesate să ocupe un loc de muncă Spaţiul Economic European pot 

consulta ofertele accesând www.anofm.ro/EURES, iar cei interesaţi pentru un post 

în România se pot adresa agenţiilor teritoriale pentru ocuparea forţei de muncă de 

domiciliu sau de reşedinţă ale căror date de contact se află pe site-ul 

www.anofm.ro. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Subiectul Rosia Montana agita spiritele in coalitie. Cum s-a ajuns la 

amenintari cu iesirea de la guvernare 

Subiectul Rosia Montana agita spiritele in coalitia de guvernare PNL-USRPLUS-

UDMR, dupa ce Guvernul condus de Florin Citu a amanat luarea unei decizii 

privind retragerea cererii de introducere a zonei pe lista de patrimoniu a UNESCO, 

iar documentul ar trebui dezbatut de UNESCO incepand din 24 iulie. 

 

Vicepremierul Dan Barna a declarat miercuri, 7 iulie, ca USRPLUS respinge orice 

initiativa, din orice directie ar veni, de retragere a dosarului privind Rosia Montana 

de la UNESCO. 

https://ziare.com/rosia-montana/
https://ziare.com/pnl/
https://ziare.com/politica/usrplus/
https://ziare.com/udmr/
https://ziare.com/florin-citu/
https://ziare.com/dan-barna/
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"Este o discutie Rosia Montana. A fost in Guvern prezentat un memorandum 

dinspre Ministerul Finantelor. Pozitia USR PLUS este una foarte clara: respingem 

orice initiativa, din orice directie ar veni, de retragere a dosarului de listare a Rosia 

Montana la UNESCO, pentru ca listarea Rosia Montana la UNSECO nu are ca 

afect niciun fel de blocare a statului roman pentru eventuale proiecte viitoare in 

momentul in care tehnologia s-ar imbunatati sau ar deveni una functionala pentru 

mediu. 

 

Deci listarea la UNESCO nu ne impiedica pe noi ca stat roman sa avem in 

continuare un control pe legislatia zonei respective, pentru ca UNESCO nu 

blocheaza nimic, UNESCO doar asigura o protectie si un prestigiu unei zone unice 

in lume", a spus Barna, la Palatul Parlamentului, dupa sedinta coalitiei de 

guvernare. 

 

Vicepremierul Kelemen Hunor a afirmat ca in acest moment este aproape 

imposibil sa retragi dosarul de includere a sitului Rosia Montana in patrimoniul 

UNESCO. 

"Eu permanent am fost pentru protectia patrimoniului cultural (...) Sunt in 

continuare pentru pastrarea a ceea ce este unicat, mai ales galeriile romane si 

medievale. Eu cred ca in acest moment este aproape imposibil sa retragi dosarul. 

UNESCO nu ofera protectie in plus, legea nationala ofera protectie. Cei care spun 

ca UNECO ofera protectie, va mint. Cei care spun ca UNESCO da bani, va mint", 

a afirmat, miercuri seara, Kelemen Hunor, intrebat despre Rosia Montana. 

 

Vicepremierul a afirma ca in acest moment nu exista un plan alternativ pentru acea 

zona. 

 

Pe de alta parte insa, deputatul USR PLUS Tudor Benga considera ca ideea 

retragerii dosarului Rosia Montana este "inacceptabila si nenegociabila". Acesta 

sustine ca daca premierul Florin Citu vrea sa aiba "o surpriza" la 

urmatoarea motiune de cenzura, atunci "jucatul cu focul pe langa tema Rosia 

Montana" s-ar putea sa fie calea. 

 

 

https://ziare.com/usr/
https://ziare.com/dan-barna/stiri-dan-barna/barna-usrplus-rosia-montana-1689211
https://ziare.com/kelemen-hunor/stiri-kelemen-hunor/kelemen-hunor-rosia-montana-unesco-dosar-1689234
https://ziare.com/kelemen-hunor/
https://ziare.com/politica/usr-plus/
https://ziare.com/politica/florin-citu/
https://ziare.com/politica/motiune/
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"Nu stiu exact cine si ce il sfatuieste pe premierul Citu pe subiectul Rosia Montana, 

dar daca tine cu tot dinadinsul sa isi torpileze de unul singur sustinerea 

parlamentara atunci s-ar putea sa-si fi gasit subiectul. Nu avem ce discuta pe 

subiectul asta, ideea retragerii dosarului Rosia Montana e inacceptabila si 

nenegociabila. Iar daca premierul vrea sa aiba o surpriza la urmatoarea motiune de 

cenzura atunci jucatul cu focul pe langa tema Rosia Montana s-ar putea sa fie 

calea", a scris deputatul USR PLUS, pe pagina sa de Facebook. 

 

Ce spune Citu 

La inceputul saptamanii, premierul Florin Citu a precizat ca in aceasta perioada in 

coalitia de guvernare sunt cautate solutii in dosarul Rosia Montana, stfel incat situl 

sa fie inclus in patrimoniul UNESCO si sa se afle raspunsul la intrebarea daca 

poate avea loc si exploatarea miniera. 

 

"Exact astea sunt discutiile in coalitie, sa vedem care este solutia pentru a merge 

mai departe. Sa pastram si situl UNESCO si daca sa putem si sa exploatam. 

Cautam o solutie. De aceea am chemat specialistii. In coalitie vin oameni care ne 

spun care sunt variantele. Pe de o parte, avem opinia de la firma de avocatura, pe 

de alta parte, avem Ministerul Culturii", a precizat seful Executivului. 

 

Referitor la includerea Rosiei Montane in patrimoniul UNESCO, premierul a 

afirmat ca "nu s-a luat nicio decizie la nivel de Guvern in acest sens". 

 

"Nu am declarat nimic despre acest proiect pana acum. Presedintii de coalitie sunt 

si discuta. Acest proiect, a fost depus dosarul anul trecut din nou si din acel 

moment nu s-a intamplat nimic pana acum", a tinut sa precizeze premierul Citu. 

 

De cealalta parte, in cadrul unei actiuni organizate de catre Greenpeace Romania 

miercuri la Bucuresti, s-a vorbit despre faptul ca Florin Citu ar avea in vedere o 

eventuala retragere a dosarului de inscriere in patrimoniul UNESCO a sitului Rosia 

Montana, insa seful Executivului a respins acuzatiile aduse, printr-un comunicat de 

presa. 

 

https://ziare.com/facebook/
https://ziare.com/florin-citu/premier/citu-vrea-si-unesco-si-exploatare-la-rosia-montana-1688852
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"Premierul Florin Citu nu a inaintat nicio propunere cu privire la acest subiect si 

nici nu a intreprins vreun demers oficial care sa vizeze retragerea dosarului de 

inscriere in patrimoniul UNESCO a sitului Rosia Montana. Prin urmare, 

declaratiile care i-au fost atribuite premierului cu privire la o decizie in legatura cu 

retragerea dosarului de inscriere in patrimoniul UNESCO a sitului Rosia Montana 

sunt false. Mentionam ca tema a fost discutata strict la nivelul Coalitiei. In acest 

context, Guvernul Romaniei face apel la respectarea acuratetei informatiilor", se 

arata in comunicatul Guvernului. 

 

Cum s-a ajuns aici 

Dosarul Rosia Montana este subiectul unora dintre cele mai longevive discutii din 

spatiul public. Totul a inceput in anul 1996 cand compania care exploata 

zacamintele de la Rosia Montana se pregatea sa puna lacatul pe usa, insa Gabriel 

Resources, companie listata la Bursa din Toronto/Canada si-a manifestat interesul 

sa o preia, astfel ca s-a ajuns in situatia ca astazi 80% dintre actiunile societatii sunt 

detinute de Gabriel Resources, iar 20% de Minvest Rosia Montana S.A, ale carei 

participatiuni sunt detinute, in totalitate, de Ministerul Economiei; 

 

Ulterior, in anul 2004, pe fondul marelui proiect minier anuntat de Gabriel 

Resources, a fost infiintata Asociatia Alburnus Maior de catre locuitorii din Rosia 

Montana. Mentionam ca Asociatia Alburnus Maior este un ONG cu sediul in Rosia 

Montana, jud. Alba si "reprezinta interesele acelor locuitori din Rosia Montana si 

din Bucium care se opun proiectului Rosia Montana si refuza sa-si instraineze 

proprietatile pentru a face loc proiectului minier. Asociatia se opune proiectului 

minier de exploatare la suprafata propus de Rosia Montana Gold Corporation 

(Proiectul), din considerente sociale, de mediu, economice si de patrimoniu. 

Proiectul propus utilizeaza cianura si se vrea a fi cea mai mare exploatare miniera 

la suprafata din Europa. 

 

Impotriva proiectului minier, Asociatia a initiat si coordoneaza Campania Salvati 

Rosia Montana, care in cei 12 ani de activitate a devenit cea mai mare miscare 

sociala si de mediu din Romania. 

 

https://ziare.com/rosia-montana/gabriel-resources/boc-i-ponta-acuza-i-de-gabriel-resources-ca-au-blocat-ilegal-proiectul-rosia-montana-1682153
https://ziare.com/rosia-montana/gabriel-resources/boc-i-ponta-acuza-i-de-gabriel-resources-ca-au-blocat-ilegal-proiectul-rosia-montana-1682153
https://ziare.com/politica/ong/
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" Concret: scopul principal al acestui ONG a fost acela de a lupta impotriva 

proiectului minier al Rosia Montana Gold Corporation (RMGC) dezvoltat de 

compania canadiana Gabriel Resources. Iar revolta a continuat in perioada 6-11 

octombrie a avut loc primul mars de solidaritate care s-a desfasurat pe o perioada 

de 6 zile, de la Cluj Napoca la Rosia Montana, iar mai tarziu, la un an distanta, a 

luat nastere logo-ul "Salvati Rosia Montana!" 

 

Intre 23-29 august 2004 a aparut si festivalul FanFest, unde artisti romani de 

prestigiu s-au reunit intr-un concert de promovare si intr-un mars de solidaritate 

pentru Salvarea Rosiei Montane. "Rosia Montana Gold Corporation (RMGC), care 

este detinuta in proportie de 80% de o companie din Canada, Gabriel Resources 

('Gabriel') intentioneaza sa realizeze la Rosia Montana cea mai mare mina de aur 

de suprafata din Europa. Aceasta presupune, printre altele, stramutarea involuntara 

a peste 2000 de oameni", spuneau atunci reprezentantii FanFest. 

 

Lupta pentru Rosia Montana s-a dat in fiecare an prin diverse marsuri si 

evenimente, ajungandu-se in 2013 la proteste generalizate, in Bucuresti, Cluj-

Napoca, Iasi, Timisoara si alte cateva zeci de orase din Romania si din strainatate, 

pe fondul incercercarii de reglementare legislativa a debutului exploatarii miniere. 

Detalii AICI 

 

Traian Basescu, seful statului de la acea vreme, mentionase posibilitatea de a avea 

un referendum national pe tema proiectului Rosia Montana, dar ulterior acesta a 

precizat ca e doar o posibilitate fara sa insemne neaparat ca el declanseaza un 

referendum. Asadar, pe data de 16 Septembrie Basescu i-a cerut premierului de 

atunci, Victor Ponta, retragerea legii din Parlament argumentand ca are clauze care 

incalca constitutia. Astfel, la data de 9 Septembrie, Victor Ponta a sustinut ca 

Parlamentul Romaniei va respinge legea si ca guvernul va incerca alte modalitati 

sa creeze locuri de munca in zona. 

 

Despagubiri uriase 

Anuntul a condus la scaderea cu 48% a actiunilor Gabriel Resources listate pe 

bursa din Toronto, iar compania a amenintat ca da in judecata Statul Roman pentru 

pierderi de 4 miliarde de dolari, daca legea nu trece de Parlament.  

https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/evenimente/protestul-salvati-rosia-montana-bilantul-celei-de-a-opta-zile-circa-10-000-de-persoane-au-participat-la-marsul-de-duminica-115890
https://ziare.com/basescu/
https://ziare.com/politica/referendum/
https://ziare.com/victor-ponta/
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Acesta este si motivul pentru care oficialii romani se gandesc daca sa retraga sau 

nu dosarul. 

 

Amintim si ca in 2018 Guvernul condus de Viorica Dancila a stopat procedura de 

includere a localitatii Rosia Montana in patrimoniul UNESCO, insa la presiunea 

strazii, Consiliul Suprem de Aparare a Tarii a decis ca problematica inscrierii in 

Patrimoniul UNESCO peisajului cultural minier de la Rosia Montana va fi 

gestionata, in continuare, de Guvern, astfel ca disputa a ramas sa fie transata de 

viitoarele Guverne. 

 

Cum s-a ajuns la amenintari cu iesirea de la guvernare 

Miercuri, cand subiectul Rosia Montana a fost redus in discutie de protestele 

organizate de Greenpeace Romania, deputatul USR PLUS Tudor Benga a declarat 

ca ideea retragerii dosarului Rosia Montana este "inacceptabila si nenegociabila", 

adaugand ca, daca premierul "vrea sa aiba o surpriza" la urmatoarea motiune de 

cenzura, atunci "jucatul cu focul pe langa tema Rosia Montana" s-ar putea sa fie 

calea. 

 

"Nu stiu exact cine si ce il sfatuieste pe premierul Citu pe subiectul Rosia Montana, 

dar daca tine cu tot dinadinsul sa isi torpileze de unul singur sustinerea 

parlamentara atunci s-ar putea sa-si fi gasit subiectul. Nu avem ce discuta pe 

subiectul asta, ideea retragerii dosarului Rosia Montana e inacceptabila si 

nenegociabila. Iar daca premierul vrea sa aiba o surpriza la urmatoarea motiune de 

cenzura atunci jucatul cu focul pe langa tema Rosia Montana s-ar putea sa fie 

calea", a scris deputatul USR PLUS, pe pagina sa de Facebook. 

 

Facem precizarea ca din Romania au fost inscrise pana acum pe Lista 

Patrimoniului Mondial UNESCO: Delta Dunarii, Manastirea Horezu, bisericile 

pictate din nordul Moldovei, bisericile de lemn din Maramures, cetatea Sighisoara, 

asezarile sasesti cu biserici fortificate din Transilvania si fortaretele dacice din 

Muntii Orastiei. 

(Sursa: ziare.com) 

 

https://ziare.com/vasilica-viorica-dancila/
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 Ministrul Agriculturii Adrian Oros, la Tema Zilei: Nu știm dacă se va 

scumpi pâinea, sunt doar estimări. Eu nu aș alerta populația, producțiile vor 

fi foarte mari 

Ministrul Agriculturii a vorbit la Tema Zilei despre prețul grâului și al pâinii, 

despre investițiile în irigații și cum îi poate sprijini statul pe fermierii care s-au 

blocat în acțiunile de procesare și depozitare. 

"Nu știm dacă se va scumpi pâinea, sunt doar estimări, previzionări, calcule și până 

nu terminăm recoltatul și nu vedem exact calitatea grâului, eu nu m-aș exprima că 

grâul de anul acesta va fi mai puțin și mai prost" - a spus ministrul Agriculturii și 

Dezvoltării Rurale Nechita-Adrian Oros, miercuri seara, la TVR, invitat la Tema 

Zilei. "Prețurile pâinii nu depind doar de producția internă. (...) Eu nu aș alerta 

populația, producțiile vor fi foarte mari". 

Ministrul a răspuns, astfel, alertei celor din Morărit și Panificație, care au anunțat 

recent că pâinea și celelalte produse de panificație s-ar putea scumpi din nou la 

finalul verii. Patronii din aceste industrii au reclamat că plătesc mai mult pentru 

gaze naturale, energie electrică și pentru materia primă. Grâul de panificație e mai 

puțin și mai scump ca în alți ani, din cauza ploilor abundente care au redus 

calitatea recoltelor, spun fermierii. 

Adrian Oros a vorbit și despre investițiile în irigații: "Anul acesta am alocat 350 de 

milioane de lei pentru programul de reabilitare al infrastructurii secundare. Se 

continuă programul pe infrastructura secundară din bani europeni. Pe viitor vom 

continua sprijinul investițiilor - în infrastructura secundară. Iar de la buget vom 

face un efort pentru infrastructura principală". 

Referindu-se la asigurările din agricultură, ministrul Oros a spus că "noi încercăm 

să stimulăm, avem un program prin care plătim 70% din polița de asigurare a 

fermierilor, din bani europeni, pentru a-i învăța pe fermieri să se asigure". 

Cât privește sprijinirea legumicultorilor care au probleme în procesare și 

depozitare, Adrian Oros a spus că "în programul de investiții pe care o să-l lansăm 

în următoarele săptămâni, pe perioada de tranziție 2021-2022, pentru agricultură 

sunt alocați 6,2 miliarde de euro. 3,2 miliarde de euro sunt sprijin pentru investiții.  

http://stiri.tvr.ro/painea-s-ar-putea-scumpi-peste-cateva-luni--au-crescut-costurile-de-fabrica--ie---i-ploile-au-redus-calitatea-granelor_888378.html#view
http://stiri.tvr.ro/painea-s-ar-putea-scumpi-peste-cateva-luni--au-crescut-costurile-de-fabrica--ie---i-ploile-au-redus-calitatea-granelor_888378.html#view
http://stiri.tvr.ro/painea-s-ar-putea-scumpi-peste-cateva-luni--au-crescut-costurile-de-fabrica--ie---i-ploile-au-redus-calitatea-granelor_888378.html#view
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Noi am pus 1 miliard de euro doar pentru procesare și depozitare în fermă. În așa 

fel, încât fermierii, individual sau asociați - pentru cei mici, asta este soluția - să-și 

facă propriile depozite și propria procesare, astfel încât puterea lor de negociere să 

crească. Altfel, tot timpul, prețurile vor fi dictate de către cei care au depozitarea și 

cei care au distribuția". Iar "în următorii 7 ani ne dorim să sprijinim investițiile în 

domeniul procesării și al depozitării". 900 de milioane de euro, în următorii doi 

ani, vor fi pentru depozitare-procesare. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Trecerea la energie regenerabila ar putea crea 10 milioane de locuri de 

munca. RAPORT 

De la parcurile eoliene marine din Marea Britanie la centralele de energie solara 

plutitoare din Vietnam, aproximativ 13.000 de proiecte de energie regenerabila din 

aproape 50 de tari asteapta finantare si ar putea crea pana la zece milioane de locuri 

de munca ecologice, conform unui raport publicat miercuri de firma de consultanta 

EY-Parthenon, transmite Reuters. 

 

Proiectele de energie regenerabila ofera oportunitati de investitii de 2.000 miliarde 

de dolari si ar putea genera slujbe pe plan local si in lanturile de aprovizionare, 

ajutand la reducerea emisiilor de gaze cu efect de sera si asigurand o redresare 

verde in urma pandemiei de coronavirus, arata datele EY. 

 

Serge Colle, consilier pe problemele de energie la EY, a declarat ca raportul arata 

ca exista pe plan global "un potential imens pentru a accelera investitiile private in 

energie regenerabila", cu politici guvernamentale si ale autoritatilor de 

reglementare adecvate. 

 

Daca proiectele identificate sunt implementate in urmatorii trei ani, ele ar dubla 

rata construirii in domeniul energiei regenerabile pe plan global, reducand cu 22% 

emisiile de gaze cu efect de sera, se arata in raport. 
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Cele mai mari potentiale beneficii ar fi pentru muncitorii din China si Statele 

Unite, unde aceste proiecte ar putea crea aproximativ doua si, respectiv, 1,8 

milioane de locuri de munca. De asemenea, sute de mii de slujbe ar putea fi 

generate in India, Australia, Brazilia, Marea Britanie si Canada din majorarea 

capacitatilor de energie regenerabila. Toate acestea ar compensa partial locurile de 

munca pierdute in perioada pandemiei. 

 

Este esentiala coordonarea intre guverne si companii pentru dezvoltarea 

infrastructurii locale si a competentelor necesare pentru extinderea generarii si 

utilizarii energiei regenerabile, ceea ce va duce la atragerea investitiilor necesare, 

considera EY. 

 

Dificultatile vor fi si mai ridicate in tarile in curs de dezvoltare unde o mare parte a 

populatiei nu are acces la energia electrica, se arata in raport. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Ghinea, despre negocierile pe PNRR cu Comisia Europeană: Energia și 

reformele fiscale sunt domeniile în care sunt divergențe / Comisia a acceptat 

finanțarea a 434 de km de autostradă 
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Comisia Europeană a acceptat deja propunerea guvernului de a primi cea mai mare 

alocare pentru transporturi dintre toate statele membre UE, dar există diferențe de 

opinie în ce privește energia și reformele fiscale, a declarat ministrul MIPE, 

Cristian Ghinea, potrivit unui comunicat al instituției. 

„Avem multe lucruri remarcabile în PNRR deja agreate cu Comisia. Vom rămâne 

cu o alocare semnificativă pentru rutier, la fel și pentru feroviar, ceea ce face ca 

România să primească de departe cea mai mare alocare pentru transporturi, 

comparativ cu alte state. Finanțarea a 434 de km de autostradă prin PNRR este un 

succes al negocierilor cu Comisia Europeană, dar în același timp presupune un 

efort consistent pentru a finaliza analiza costurilor în această fază, înainte de 

adoptarea oficială a Planului (…) Reformele fiscale și energia sunt domeniile cu 

unele puncte sensibile de discutat și unde mai există diferențe de opinie între 

Guvernul României și Comisia Europeană. Le vom lămuri în aceste zile”, a mai 

spus Ghinea. 

Reamintim că România a cerut ca din PNRR să finanțeze construcția autostrăzii 

A7 (Ploiești – Bacău – Pașcani), precum și a capetelor autostrăzii A8 – ambele 

urmând să lege Moldova de restul țării. 

În ceea ce privește reformele fiscale, cele mai importante sunt scăderea plafonului 

pentru microîntreprinderi (după ce PSD l-a majorat la un milion de euro, de la 

100.000 de euro), precum și eliminarea distorsiunilor și stimulentelor fiscale 

excesive la impozitul pe venit, profit și contribuții. 

Ministrul Investițiilor și Proiectelor Europene, Cristian Ghinea, se va afla în 

perioada 8-9 iulie la Bruxelles, unde va avea întâlniri cu Margrethe Vestager, 

vicepreședinte al Comisiei Europene și cu echipele tehnice care lucrează din partea 

Comisiei pe PNRR și pe viitoarele Programe Operaționale. 

Până în prezent, majoritatea componentelor și sub-componentelor din PNRR au 

ajuns la o formă agreată cu Comisia Europeană, potrivit comunicatului MIPE. 

”Procesul în care suntem angrenați cu Comisia este și unul de negociere. De facto, 

cele mai multe investiții propuse sunt agreate, scopul vizitei la Bruxelles este să 

agreăm și reformele incluse în PNRR.  
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Comisia vrea să se asigure că avem stabilitate fiscală, că vom putea mări pensiile 

în ritmul creșterii economice, a cerut în mai multe puncte detalii suplimentare și 

adoptarea mai rapidă a anumitor legi. Pe unele dintre sugestii le-am acceptat, pe 

altele nu și în aceste zile vom negocia forma finală a reformelor. Este o provocare 

unică faptul că suntem singura țară din UE aflată în procedura de deficit excesiv 

(PSD ar trebui să se ascundă de rușine din cauza asta). Calendarul general de 

implementare a PNRR este cel anunțat deja. Suntem în interiorul acestei perioade 

de evaluare și negociere, iar în luna august Comisia nu lucrează, urmând ca în 

septembrie să avem decizia CE și să pregătim actele delegate pentru 

implementare”, a mai declarat Cristian Ghinea, potrivit comunicatului citat. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Guvernul, decizie care lovește CRUNT în Primăria Capitalei: blocaj pentru 

Nicușor Dan/ DOCUMENT 

La nivelul Guvernului s-a adoptat un ordin comun al Ministerului Finanțelor și al 

Ministerului Dezvoltării, iar acesta prevede ca toate fondurile care ajung la 

Primăria Capitalei, cote defalcate din impozitul pe venit, să nu mai poată fi utilizați 

de către instituție. 

Astfel, toate fondurile care au această sursă vor merge către Termoenergetica 

București, până la stingerea datoriei. 

În acest moment, Primăria Capitalei are o datorie de 543.186.308,39 lei către 

Termoenergetica București. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Prețul petrolului, scădere bruscă: blocaj în negocierile marilor producători 

Preţurile petrolului au închis miercuri în scădere puternică, într-o nouă şedinţă 

marcată de volatilitate, din cauza temerilor investitorilor că eşecul negocierilor 

dintre statele OPEC+ referitoare la nivelul producţiei poate duce la creşterea 

livrărilor şi nu la scăderea lor, transmite Reuters. 
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Pieţele ţiţeiului au fost instabile în ultimele două zile, în urma întreruperii 

discuţiilor dintre producătorii majori Arabia Saudită şi Emiratele Arabe Unite, 

semnalând că investitorii nu ştiu ce înseamnă blocajul de la nivelul OPEC+ pentru 

producţia mondială, informează News.ro. 

Preţul petrolului Brent a scăzut cu 1,01 dolari, respectiv cu 1,5%, la 73,43 dolari pe 

baril. Cotaţia petrolului american West Texas Intermediate a coborât cu 1,17% 

dolari, sau cu 1,6%, la 72,20 dolari pe baril. Pe parcursul şedinţei, ambii indici au 

urcat cu 1 dolar pe baril, potrivit MarketWatch. 

Organizaţia ţărilor exportatoare de petrol şi aliaţii săi, inclusiv Rusia, creuniţi sub 

numele de OPEC +, au restricţionat aprovizionarea cu petrol de mai bine de un an, 

de când cererea sa prăbuşit în timpul pandemiei de coronavirus. 

Grupul menţine în continuare reduceri de producţie de aproape 6 milioane de barili 

de petrol pe zi. 

Era de aşteptat să decidă creşterea livrărilor, dar trei zile de întâlniri nu au reuşit să 

elimine diviziunile dintre saudiţi şi Emirate. 

Deocamdată, asta înseamnă că acordul existent rămâne în vigoare. Dar eşecul 

discuţiilor ar putea determina, de asemenea, producătorii, dornici să valorifice 

revenirea cererii, să înceapă să furnizeze mai mult petrol. 

"Există un sentiment din ce în ce mai mare că dezordinea OPEC nu este neapărat 

un factor de optimissm pentru preţuri, deoarece riscul real este ca totul să se 

destrame, toată lumea să fie liberă şi să poate introduce pe piaţă mult mai mult 

petrol", a spus John Kilduff, partener la firma Again Capital din New York. 

Rusia conduce acum eforturile de a elimina diviziunile dintre saudiţi şi Emiratele 

Arabe Unite, pentru a contribui la încheierea unui acord de creştere a producţiei de 

petrol în lunile următoare, au declarat trei surse din OPEC +. 

Ministrul saudit al Energiei, prinţul Abdulaziz bin Salman, a minimizat 

îngrijorările legate de un război al preţurilor, într-un interviu acordat marţi CNBC. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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 România a primit UNDĂ VERDE de la Comisia Europeană ca să își 

SALVEZE companiile aeriene prin ajutor de stat 

Comisia Europeană a aprobat miercuri o schemă de ajutor, în valoare de 1,15 

milioane de euro, lansată de autorităţile române pentru a sprijini companiile 

aeriene afectate de pandemia de COVID-19 să reia sau să înceapă zboruri regulate 

de la şi spre Aeroportul Târgu Mureş din Transilvania, informează un comunicat 

de presă al Executivului comunitar, conform Agerpres. 

Măsura a fost aprobată conform Cadrului temporar privind ajutorul de stat. 

Conform schemei, sprijinul public va lua forma subvenţiilor directe de până la 

maximum 600.000 de euro per beneficiar. 

Valoarea ajutorului pe companie va fi calculată pe baza unui scor individual 

derivat din anumiţi factori de evaluare, cum ar fi, de exemplu, numărul de zboruri 

pe săptămână. Scopul schemei este de a atenua deficitul brusc de lichidităţi cu care 

se confruntă beneficiarii din cauza pandemiei şi a restricţiilor pe care Guvernul 

român a trebuit să le implementeze pentru a limita răspândirea virusului. 

Comisia a constatat că schema românească este în conformitate cu condiţiile 

stabilite în Cadrul temporar privind ajutorul de stat: sprijinul nu va depăşi limita 

per beneficiar, iar ajutorul va fi acordat cel târziu până la 31 decembrie 2021. 

Executivul comunitar a concluzionat că măsura este necesară, adecvată şi 

proporţională pentru a remedia perturbările grave în economia unui stat membru, 

în conformitate cu articolul 107 alineatul (3) litera (b) din Tratatul privind 

funcţionarea Uniunii Europene (TFEU) şi condiţiile Cadrului temporar. Pe această 

bază, Comisia a aprobat măsura conform normelor UE privind ajutoarele de stat. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 CNSU propune prelungirea stării de alertă cu 30 de zile 

Comitetul Național pentru Situații de Urgență va propune executivului prelungirea 

stării de alertă pe întreg teritoriul național, pentru o perioadă de 30 de zile, 

începând cu data de 12 iulie. 
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Principala modificare, față de măsurile aflate în vigoare, vizează creșterea 

perioadei pentru care sunt aplicabile exceptările de la măsurile de prevenire și 

control a răspândiri COVID-19 pentru persoanele care au trecut prin boală de la 90 

la 180 de zile, ulterioare datei confirmării infectării cu SARS-CoV-2. 

Printre altele, se propune menținerea obligativității purtării măștii de protecție în 

spațiile publice, piețe, târguri, bâlciuri, talciocuri, stații pentru transportul în 

comun, spațiile comerciale, mijloacele de transport în comun și la locul de muncă 

sau în alte zone cu potențial de aglomerare. 

Executivul urmează să  adopte hotărârea. O ședință de guvern va avea loc astăzi, 

începând cu ora 10. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Depozitarul Central va distribui, începând de joi, dividende pentru 

acţionarii Rompetrol Well Services 

Depozitarul Central va distribui, în perioada 8 iulie 2021 - 8 iulie 2024, dividende 

pentru acţionarii Rompetrol Well Services, valoarea dividendului brut pe acţiune 

fiind de 0,1206833 lei. 

 

Conform unui comunicat al Depozitarului Central, acţionarii care beneficiază de 

dividende sunt cei înregistraţi în registrul acţionarilor emitentului, la data de 18 

iunie 2021. 

 

Acţionarii care sunt clienţi ai unui Participant la sistemul de compensare-decontare 

şi registru al Depozitarului Central îşi vor putea încasa dividendele prin 

intermediul acestuia. 

 

Pentru acţionarii care nu au cont deschis la un participant al sistemului RoClear, 

plata se face prin transfer bancar, în baza solicitărilor transmise de acţionari, sau în 

numerar, la ghişeele bancare ale BRD Groupe Societe Generale din întreaga ţară. 
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Începând cu anul 2015, ca urmare a modificării cadrului de reglementare aplicabil 

distribuirii dividendelor şi a oricăror alte sume cuvenite deţinătorilor de valori 

mobiliare, distribuirea dividendelor se efectuează prin intermediul Depozitarului 

Central şi al participanţilor la sistemul de compensare decontare şi registru. 

 

Acţionarii Rompetrol Well Services, au aprobat, în Adunarea Generală Ordinară 

din 26 aprilie 2021, repartizarea profitului net al societăţii realizat în anul 2020, în 

sumă de 4.362.951 lei , ca dividend, respectiv 0,0156833 lei brut/acţiune. Totodată, 

au aprobat schimbarea destinaţiei rezervelor constituite din profitul net al societăţii 

obţinut în anii precedenţi în valoare de 29.210.045 lei şi distribuirea acestei sume 

ca dividende către acţionari, respectiv 0,1050 lei brut/acţiune.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Contractul de aproximativ 1,6 miliarde de euro pentru corvetele Forțelor 

Navale, blocat pe termen nedefinit 

Contractul de aproximativ 1,6 miliarde de euro pentru corvetele Forțelor Navale 

este blocat de mai bine de 7 luni, deși Ministerul Apărării dorește semnarea lui. 

Surse din Armată susțin că Naval Group, Franța și șantierul Naval Constanța, 

câștigătorii licitației, cer mai mulți bani pe motiv că a trecut timpul și prețurile 

trebuie reactualizate. Cum așa ceva e imposibil din punct de vedere legal, 

contractul nu se semnează și noile corvete ale Marinei par un obiectiv din ce in ce 

mai îndepărtat. 

Teoretic, contractul pentru cele 4 corvete ale Forțelor Navale trebuia semnat la 

sfârșitul anului trecut. 

Contestațiile și cele mai importante procese intentate de compania care a ieșit pe 

locul doi la licitație fuseseră finalizate și permiteau acest lucru. 

Semnarea nu a avut loc însă și, potrivit unor surse militare și din industria de 

apărare, nici nu sunt șanse să se întâmple prea curând, atât timp cât partea franceză 

vrea mai mulți bani decât suma care i-a adus locul întâi la licitația Armatei. 
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Am cerut un punct de vedere producătorului francez Naval Group, însă nu l-am 

primit. 

Acum, Forțele Navale s-au văzut cu singurul mare proiect de înzestrare blocat. 

Problema este deosebit de gravă, în condițiile în care dotările Marinei Militare sunt 

la pământ, iar după anexarea ilegală a Peninsulei Crimeea, situația în Marea 

Neagră este tensionată. 

Analiștii militari sunt de părăre că, în acest moment, România nu are o capabilitate 

navală la Marea Neagră. 

Cele două fregate cumpărate de la britanici nu au fost modernizate, nu au sisteme 

de rachete și de conducere a focului și sunt descrise de analiști drept "hoteluri 

plutitoare" iar contractul pentru corvete pare compromis. 

Prima navă de luptă ar trebui să vină la 3 ani din momentul semnării contractului, 

urmând ca toate 4 să fie gata în 7 ani. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Klaus Iohannis a semnat decretul pentru acreditarea lui Andrei Muraru în 

funcția de ambasador al României în Statele Unite 

Președintele Klaus Iohannis a semnat, miercuri, decretul pentru numirea lui Andrei 

Muraru în funcția de ambasador al României în Statele Unite ale Americii. Muraru, 

fost consilier prezidențial, îl va înlocui pe George Maior la Washington. 

„Președintele României, Klaus Iohannis, a semnat miercuri, 7 iulie 2021, 

următoarele decrete: 

• Decret pentru eliberarea din funcția de consilier prezidențial a domnului Dan-

Andrei Muraru. 

• Decret privind acreditarea domnului Dan-Andrei Muraru în calitate de ambasador 

extraordinar și plenipotențiar al României în Statele Unite ale Americii, cu 

reședința la Washington”, a anunțat Administrația Prezidențială, miercuri.  
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Andrei Muraru îl va înlocui pe George Maior, care va pleca la post la ambasada 

României din Iordania. Până acum, Muraru a fost consilier prezidențial, şef al 

Departamentului Relaţii cu Autorităţile Publice şi Societatea Civilă. El a ocupat 

această funcție din 2014, de la începutul primului mandat prezidențial al lui Klaus 

Iohannis. 

Muraru a declarat, anterior, că printre prioritățile mandatului său se vor număra 

sporirea investițiilor americane în România și creșterea prezenței militare 

americane. El s-a declarat încrezător că până la sfârșitul mandatului președintelui 

Iohannis (în 2024 - n.r.), românii vor putea călători în Statele Unite fără a avea 

nevoie de viză.  

(Sursa: Digi 24) 

 

 Reuters: Proiect al Comisiei Europene, de extindere a suprafeței zonelor 

împădurite, a pajiștilor și a altor rezervoare naturale ce absorb dioxidul de 

carbon din atmosferă, pentru reducerea schimbărilor climatice. Prevede și ca 

ariile deja împădurite să fie mai bine protejate. 

Potrivit Reuters, Comisia va propune săptămâna viitoare un proiect de reducere a 

emisiilor de gaze cu efect de seră care prevede reducerea consumului de energie al 

clădirilor, în același timp cu extinderea pădurilor, pentru a absorbi 310 milioane de 

tone de CO2 pe an până în 2030.  

Propunerea legislativă ar impune țărilor să adopte măsuri pentru reducerea 

consumului final de energie cu 1,5% pe an din 2024 până în 2030, dublu față de 

cerința actuală de 0,8%. Astfel, statele vor fi obligate să renoveze 3% din clădirile 

publice (spitale, clădiri guvernamentale, școli și locuințe sociale) în fiecare an 

pentru a le transforma în ”clădiri cu energie aproape zero”. 

Proiectul prevede, de asemenea, o protecție mai bună a pădurilor și a zonelor 

sălbatice, care s-au redus din cauza exploatării forestiere, a cererii de energie din 

biomasă și a incendiilor și dăunătorilor. Propunerea Comisiei nu definește, însă, 

obiectivele naționale care ar înlocui cerința actuală pentru a se asigura că 

rezervoarele naturale de eliminare a CO2 nu se vor micșora în acest deceniu. 

https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/politica/klaus-iohannis-l-a-rechemat-de-la-post-pe-ambasadorul-romaniei-in-sua-george-maior-1456281
https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/politica/andrei-muraru-viitorul-ambasador-al-romaniei-in-sua-e-increzator-ca-vizele-vor-fi-ridicate-pana-la-sfarsitul-mandatului-lui-iohannis-1495603
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Totodată, UE intenționează să stabilească un sistem de certificate de eliminare a 

carbonului, pe care fermierii și silvicultorii le-ar putea vinde poluatorilor care 

trebuie să-și echilibreze emisiile, creând un stimulent financiar pentru stocarea 

carbonului. 

Din 2031, Comisia va începe, de asemenea, să contabilizeze emisiile agricole de 

gaze, inclusiv metanul, un alt gaz puternic cu efect de seră, în bilanțul net al 

carbonului. De altfel, emisiile din agricultura statelor membre nu au scăzut din 

2010. Conform Reuters, proiectul urmează să fie publicat pe 14 iulie ca parte a 

unui pachet mai larg de politici climatice a căror principală orientare va fi 

reducerea emisiilor de CO2 din surse precum vehicule, fabrici și centrale electrice. 

Politicile vor fi apoi negociate de statele membre și de Parlamentul European, 

proces care ar putea dura chiar și doi ani. 

Statele se străduiesc să atingă emisii zero de carbon până în 2050, pentru a evita 

cele mai grave efecte ale schimbărilor climatice. Emisiile zero înseamnă să nu 

emită mai multe gaze cu efect de seră decât dacă pot fi echilibrate prin eliminarea 

gazelor din atmosferă. În 2018, potrivit Comisiei Europene, pădurile, pajiștile, 

terenurile cultivate și zonele umede din UE au ajutat la eliminearea a 263 milioane 

de tone de CO2 din atmosferă. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Parlamentul European adoptă programul îmbunătățit „Mecanismul pentru 

interconectarea Europei” - 30 de miliarde euro pentru proiecte de 

infrastructură care conectează regiunile UE 

Parlamentul European a adoptat miercuri programul îmbunătățit „Mecanismul 

pentru interconectarea Europei” și a acordat noi fonduri pentru proiecte privind 

transporturile, energia și sectorul digital pentru 2021-2027. 

 Noi fonduri disponibile din 2021 pentru proiecte transfrontaliere privind 

transporturile, energia și sectorul digital 

 60% din fonduri vor fi alocate obiectivelor legate de climă 
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 Reducerea birocrației privind autorizațiile necesare pentru proiecte de 

transport majore 

Programul îmbunătățit „Mecanismul pentru interconectarea Europei” (MIE), 

stabilit de comun acord de Parlamentul European și Consiliu UE în martie, are un 

buget de 30 de miliarde de euro pentru perioada 2021-2027, informează 

legislativul european într-un comunicat. El va finanța proiecte privind 

transporturile, energia și sectorul digital cu valoare adăugată pentru Uniunea 

Europeană. 

MIE va garanta finalizarea la timp, până în 2030, a unor proiecte transeuropene 

esențiale, precum Rail Baltica, infrastructura de alimentare cu combustibili 

alternativi și introducerea rețelelor 5G pe axe de transport importante. 

Eurodeputații au reușit să aloce 60% din fondurile MIE pentru proiecte care 

contribuie la îndeplinirea obiectivelor climatice ale Uniunii Europene. 15% din 

fondurile alocate pilonului energetic vor fi direcționate către proiecte 

transfrontaliere privind energia din surse regenerabile. 

Proiectele de generație viitoare 

MIE are o structură bazată pe trei piloni. Aproximativ 23 de miliarde de euro vor fi 

alocate proiectelor de transport, 5 miliarde de euro proiectelor din domeniul 

energiei și 2 miliarde de euro proiectelor vizând sectorul digital. 

Circa 10 miliarde euro alocate proiectelor de transport transfrontaliere vor proveni 

din Fondul de coeziune și vor sprijini țările din UE să finalizeze conexiunile de 

transport despre care s-a stabilit anterior că lipsesc. 1,4 miliarde euro vor contribui 

la finalizarea accelerată a unor proiecte feroviare transfrontaliere majore care 

lipsesc. Proiectele beneficiare vor fi selectate de Comisia Europeană în condiții 

concurențiale. 

În sectorul digital, MIE va susține dezvoltarea unor proiecte de interes comun. 

Printre acestea se numără rețele digitale sigure și securizate de foarte mare 

capacitate și sisteme 5G, precum și digitalizarea rețelelor de transport și de energie. 
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Programul va avea ca scop și să crească nivelul de interoperabilitate al rețelelor 

energetice și să se asigure că proiectele finanțate respectă planurile privind clima și 

energia de la nivel național și de la nivelul Uniunii Europene. 

Accelerarea proiectelor de transport 

Parlamentul European a aprobat și o serie de norme noi privind Rețeaua 

Transeuropeană de Transport (TEN-T), agreate cu Consiliul UE. Acestea 

simplifică procedurile de acordare a autorizațiilor pentru proiecte legate de TEN-T, 

pentru a facilita finalizarea lor. Statele membre vor trebui să stabilească un punct 

de contact pentru promotorul fiecărui proiect și să se asigure că obținerea unei 

autorizații de demarare a unui proiect nu durează mai mult de patru ani. 

 Raportorul din partea Comisiei pentru transport și turism, Marian-Jean 

Marinescu (PPE, România), a afirmat: „Mecanismul pentru interconectarea 

Europei va moderniza conexiunile de transport în întreaga UE. Acesta va 

ajuta Europa să facă față provocărilor legate de decarbonizare din acest 

sector și va contribui în special la transformarea în realitate a sloganului 

„trecerii la transportul feroviar”. Completarea legăturilor lipsă va 

încuraja, de asemenea, circulația persoanelor și a mărfurilor.” 

 Colegul său și coraportorul din Comisia pentru transport și turism, 

Dominique Riquet (Renew, Franța), a adăugat: „Realizarea Pactului verde 

nu va fi posibilă dacă nu ne îmbunătățim infrastructura în vederea 

viitoarelor tranziții în domeniul digital și de mediu. Următoarea generație a 

Mecanismului pentru interconectarea Europei vine la momentul potrivit 

pentru a asigura această tranziție.” 

 Raportoarea din partea Comisiei pentru industrie, cercetare și energie, Henna 

Virkkunen (PPE, Finlanda), a subliniat: „Mecanismul pentru 

interconectarea Europei finanțează proiecte-cheie privind conectivitatea 

transfrontalieră și energia din surse regenerabile între statele membre și va 

permite Europei să facă un salt către o economie digitală și neutră din 

punctul de vedere al impactului asupra climei. Acest lucru este esențial 

pentru a ne asigura că rămânem competitivi în viitor.” 
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Următorii pași 

Programul îmbunătățit „Mecanismul pentru interconectarea Europei” va intra în 

vigoare după ce noile norme sunt publicate în Jurnalul Oficial al Uniunii Europene. 

Acestea se vor aplica retroactiv de la 1 ianuarie 2021. Statele membre vor avea la 

dispoziție doi ani pentru a pregăti punerea în aplicare a normelor de raționalizare. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 


